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UNITER. Eu îmi menţin dorinţa, cu atât mai mult cu cât, din 
păcate, nu mai pot realiza unele proiecte pe care le-am  avut cu 
G eorge C onstantin . A m  vrut să colaborăm  la T ro ilu s ş i  
C ressida  la  Teatrul N aţional din Bucureşti. Pentru acest 
spectacol eu am fost invitat de Andrei Şerban. După plecarea 
lui şi din cauza întârzierii repertoriului în  stagiunea trecută a 
Naţionalului, n-am putut să-l mai fac. După aceea, aveam un 
proiect cu el cu Aştepiându-I p e  Godot, proiect care trebuia să 
se realizeze fie la Theatrum mundi, fie la UNITER. Nu s-a 
r ea liza t. S p er că  v o i reu şi să  fa c  p r o iec tu l cu  V ic to r  
R ebengiuc. Cândva. Cât mai repede, z ic  eu. El este în 
plenitutinea forţelor şi sim te că este momentul să facă acest 
rol. Sunt mulţi actori cu care mi-ar plăcea să lucrez: Maia 
Morgenstern, Oana Pellea, Petrică Nicolae, Radu Amzulescu, 
dar şi cu Marcel Iureş sau cei cu care ar urma să lucrez la 
Teatrul O deon ... Toţi cei pentru care teatrul reprezintă, de 
fap t. un lo c  sacru . F a n a tism u l lor, ta len tu l lor, 
profesionalismul lor sunt nişte repere care pe mine personal 
mă atrag. Şi prietenia care mă leagă de unii dintre ei.

Ce m ai face program ul tău Shakespeare, cel despre care 
anul trecut îm i spuneai că l-ai început înainte de  ‘89?

lată că noi -  adică Adriana Grand şi cu mine -  eram gata 
pentru Troilus ţ i  Cressida. Acum, deoarece la teatrul din Cluj 
există chiar două proiecte Shakespeare pe care nu le-aş face eu 
-  cel al lui Victor loan Frunză şi ce! al lui Adrian Giurgea cu 
Furtuna -  s-ar putea ca următorul Shakespeare să se întâmple 
mai în centrul Europei, la Freiburg. A colo s-ar putea să fac, 
dacă nu Beckett, atunci, mai târziu, R om eo ş i  Julieta. Din 
program face parte şi R egele Lear, de care am vorbit. S-ar 
putea să continui la Cluj, eventual în stagiunea următoare, cu 
Troilus ţ i  Cressida  sau Timon din Atena. Sigur, Shakespeare 
este cea mai mare atracţie. De fapt, de el mă ocup şi acum: 
prin H a m le t, la a c e le  cursuri de reg ie . A c e s t  co n ta ct  
perm anent cu S h a k esp ea re  mă fa c e  să -m i m en ţin  
incertitudinea totdeauna. Să fiu într-o permanentă stare de 
căutare şi mister şi să-mi pun permanent întrebări despre rostul 
teatrului, despre nevoia de a face teatru şi dacă merită să faci 
teatru în continuare. Opera lui Shakespeare este un refugiu 
permanent, dacă vrei. Starea de creaţie nu poate fi întrreţinută 
dacă dai şi răspunsurile la aceste întrebări. Ele trebuiesc puse 
în continuare. în momentul în care crezi că ai răspuns la ele şi 
că le  posezi, eşti un om  mort din punctul de vedere al creaţiei.

C e şi-ar mai dori regizorul Tompa Gabor?

D e fapt, nici nu ştiu dacă pot să spun că m i-aş dori mai 
multă libertate, pentru că nu pot să spun că n-am avut-o. 
Relativ. însă mi-aş dori un sistem teatral mai deschis. Poate 
mi-aş dori un teatru care n-ar trebui să funcţioneze pe sistem  
de repertoriu. Trupa din Cluj a dovedit că poate să menţină o 
ritmicitate chiar occidentală în prezentarea premierelor, în 
sistemul de abonamente. M i-aş dori o atmosferă de atelier. 
Poate un teatru particular, al m eu, în care, numai cu acei 
câţiva oameni de teatru prieteni adevăraţi să lucrez liniştit în 
timp. Să nu scoatem spectacole de teatru la rând, în fiecare 
lună, ci să ne realizăm  ce le  mai ascunse visuri. Poate să 
prezentăm doar un spectacol pe an şi care să nu trebuiască să 
se preocupe să satisfacă cerinţele diferitelor straturi de public. 
Un teatru care să-şi poată permite să rişte mult. în sistemul în 
care lucrăm noi acum, multe spectacole care ar merita o  soartă 
mai bună mor mai devrerrîe decât ar trebui. Deci, mi-aş dori 
un spirit de atelier, care nu se poate realiza într-un teatru 
instituţionalizat sau de repertoriu. Sunt cuprins de invidie  
când văd trupe ca Théátre de complicité.

Interviu realizat de Io n e la  L iţă
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Ionela Liţă: Ce m ai face Tompa Gabor?

va monta Rosenkrantz şi Guildenstern sunt morţi, vreau să-I 
aduc la Cluj, ca al treilea regizor al teatrului. V ictor loan 
Frunză va monta A  douăsprezecea noapte. Vreau ca Teatrul 
Maghiar din Cluj să se menţină la cota artistică pe care a atins-o 
în ultimii ani.. Avem  o trupă foarte bună, omogenă, care sper 
să atragă personalităţi ale regiei şi scenografiei. A vem  şi 
invitaţii cu Cântăreaţa cheală, care pe 15 septembrie va trece 
de rep rezentaţia  cu num ărul 100, la B erlin , B r u x e lle s , 
Antwerpen şi Paris.

în stagiunea trecută, cu sp e c ta c o lu l„N e în ţe leg erea “, ai 
o b ţin u t, la G ala  U N IT E R , P rem iu l p e n tru  c e l  m a i bun 
reg izor, ia r  A ndreea  Spo larics o  n om in a lizare  la prem iu l 
pentru cea m ai bună interpretare feminină. Anul acesta, p e  
care dintre spectacolele din teatrul tău m izez i?

A vem  deja un sp ectaco l foarte interesant, care a avut 
premiera pe 1 iunie. Se cheamă Impostorul şi este piesa unui 
autor din Ungaria, György Spiró. Spectacolul este montat de 
Árpád Arkósi. El a mai montat în teatrul nostru, în  1992, 
P o liţia  de  M rozek -  sp ec ta co l care a luat P rem iul II la 
Festivalul Caragiale şi Premiul pentru scenografie. Impostorul 
este un spectacol despre o  trupă poloneză din secolul trecut, 
care reuşeşte să prezinte Tartuffe, deşi era o  piesă interzisă în 
alte teatre şi în Varşovia mai ales. Sunt foarte multe situaţii în 
care descoperim  analogii cu situaţia noastră, prezentă şi 
trecută, trecută şi prezentă, nici nu ştiu cum să-i spun. Este 
un spectacol cu nşte creaţii actoriceşti remarcabile. Deja a 
obţinut un mare premiu la Festivalul Teatrelor Maghiare. L-am 
înscris pentru a fi văzut în vederea selecţionării la Festivalul 
Caragiale. în rest, eu sper ca spectacolul pe care îl va face 
Victor loan Frunză să devină şi el un spectacol-evenim ent. 
L-am invitat să monteze la noi şi pe Adrian Giurgea, care a 
realizat în  stagiunea trecută, D em onul m esch in  la Teatrul 
O d eon . L -am  in v ita t şi pe m arele  r eg izo r  rus A n ato li 
Vasiliev, care, probabil, va face o nuvelă de Dostoievski. De 
a sem en ea , d irectoru l lu i O xford  S ta g e  C om p any, John  
Retallack va lucra un musical -  Days o f  Hope. Va fi un bun 
exerciţiu pentru cei şapte absolvenţi, trei băieţi şi patra fete, 
pe care i-am  angajat pentru întinerirea trupei şi creşterea  
„efectivului“, care a ajuns în sfârşit la un număr normal de 
actori: 30. A ceste  personalităţi reprezintă garanţii pentru 
calitatea profesională a spectacolelor.

în conferinţa de presă  de la UNITER, A ndrei Şerban afirma 
că şansa teatrului, la ora actuală, în România, este de  a deveni 
politic. C rezi în această şansă a teatrului? Pentru că, din câte 
îm i spui, „Im postorul“ este  un spectacol politic.

Sigur că teatrul, dacă se ia în serios şi reprezintă ceea ce  
este  de fapt m enirea lui originară -  aceea de a fi oglinda  
vrem ii, atunci nu poate să se sustragă po liticu lu i. A cest 
politic nu trebuie însă forţat. Acest spectacol, Im postorul, 
prin e v o lu ţ ia  c o n te x tu lu i de Ia n o i, prin e v o lu ţ ia  
evenim entelor, devine politic. Eu mă feresc să fac politică 
ieftină, de zi. Sigur că dimensiunea politică a unui spectacol 
este împrumutată şi de spectatorii care îl urmăresc şi de epoca 
în care este prezentat. Dar, în acelaşi timp, dacă spectacolul 
de teatru nu se apleacă asupra unor problem e esenţiale ale 
co n v ieţu ir ii um ane şi nu reu şeşte  să creeze  n işte  valori 
universale, aş zice eu, atunci nu cred că doar politicul îl poate 
menţine la suprafaţă -  decât, poate, superficial şi temporar. 
El poate doar spori interesul, împrumutând şi un caracter 
„exotic“. Prin natura lucrurilor însă, dacă teatrul e luat în 
serios şi-l exprimă pe creator, el nu poate ocoli prezentul, 
pentru că fără acest prezent teatrul nu ar exista. Cred că, în 
măsura în care problemele unei societăţi sunt puternic politice, 
deci, atunci când societatea este politizată, nici teatrul nu 
poate fi altfel.

într-un interviu p e  care m i l-ai acordat anul trecut, în vară, 
îm i spuneai că ţi-ai dori să m ontezi „Regele L ear“ cu Victor 
Rebengiuc. î ţ i  m enţii visul?

îm i m eţin  v isu l de a fa ce  R e g e le  L ea r  cu R eb en g iu c , 
oriunde s-ar afla el. Din câte ştiu, acest proiect l-ar fi avut şi 
L iv iu  C iu le i. Păcat ar fi ca  e l, eu , sau a ltc in ev a  să nu 
realizeze acest proiect cu Victor Rebengiuc. S-ar putea ca 
a cest sp e c ta c o l să se  r e a liz e z e  până la urm ă în  cadrul

Tompa Gabor: Plec pe 13 septembrie la Londra să conduc 
un program de m aster-classes pentru regizori, program pe 
care l-am început în aprilie. L-am continuat în iunie la Londra 
şi acum urmează trei săptămâni la G lasgow , în  cadrul lui 
international W orkshop Festival, unde mai predau, printre 
alţii, Andrei Şerban, Silviu Purcărete, Maurice Béjart ş.a. De 
fapt, cursul meu este singurul destinat regizorilor. Celelalte 
sunt pentru actori, dansatori, m im i ş.a .m .d . în  ce le  trei 
şedinţe de câte o săptămână, eu încerc să com asez o imensă 
m aterie de cursuri pe care le  fac cu studenţii m ei de la  
Academia de Artă Teatrală din Târgu Mureş. Pe de altă parte, 
există  partea practică a workshopului. Ea constă în şapte 
scene din Hamlet, cu care încerc să demonstrez câte tipuri de 
teatru se întâlnesc în această piesă: începând de la commedia 
deU'arte la teatral elisabetan, realismul psihologic ş.a.m.d. şi 
cum  pot căpăta e le  un caracter unitar printr-o con cep ţie  
regizorală omogenă. Pe de altă parte, Hamlet constituie şi un 
bun prilej de reflecţie  asupra rostului reg iei. Eu privesc  
personajul Hamlet ca pe un om de teatru, un regizor care se 
pregăteşte să facă un spectacol. Dar el nu face spectacolul 
până când nu are o miză suficient de puternică. La acest curs 
participă regizori, nu studenţi. Lucrăm cu 24 de actori aleşi. 
Fiecare regizor care s-a înscris la curs va face propriul său 
spectacol Hamlet..

Cum de ai fost invitat să predai la G lasgow?

După Festivalul Caragiale din 1992, după spectacolul cu 
C ântărea ţa  ch ea lă , m -a căutat D ick  M cC aw , care e s te  
directorul acestui International Workshop Festival, şi care a 
stat de vorbă cu mine aproape o  zi întreagă aici, la Bucureşti. 
Am  vorbit despre ce  fac eu la A cadem ia de Teatru, cum  
conduc clasa de regie şi dacă m-ar interesa să particip la aceste 
cursuri. După care, m i-a văzut spectacolu l cu Cântăreaţa 
cheală  astă-toamnă la Londra, şi acolo s-a definitivat acest 
proiect.

C e se  va în tâ m p la  cu sp e c ta c o lu l p e  care  trebu ia  să -l  
m ontezi la Odeon?

Se ştie că, după părerea mea, cel puţin din ultima stagiune, 
cel mai bun teatru din tot Bucureştiul, dacă nu din toată ţara, e 
Odeonul. Sandu Dabija ţinea foarte tare să montez O  scrisoare 
pierdută. Eu am apreciat foarte mult tot ce a făcut el, atât ca 
repertoriu teatral, cât şi pentru atragerea unor personalităţi din 
ţară şi de peste hotare care au venit să monteze şi, bineînţeles, 
succesul pe care l-au avut în Anglia cu Richard III. Mi-a făcut 
o impresie deosebită proiectul lui pentru o sală multifuncţio
nală în subsolul Teatrului Odeon. Mi s-a părut a fi unul dintre 
cele mai importante proiecte de acest gen din ţară. îl apreciez 
atât ca artist cât şi ca prieten. Proiectul meu la Odeon era legat 
şi de persoana lui. După părerea mea, el a reuşit să strângă în 
jurul lui o trapă foarte bună, cu un spirit de lucru nemaipome
nit, Nu ştiu ce va fi. Deocamdată, eu am renunţat la acest 
proiect pentru că am fost ind ignat de m odul în care s-a  
procedat la d estitu irea  lu i D ab ija  şi în  care văd şi alte  
schimbări în rău. Se revine Ia situaţii chiar mai disperate decât 
în anii ‘80. A şa  s-a  întâm plat şi la Târgu M ureş, unde  
extremele şi-au dat mâna pentru impunerea mediocrităţii. Aşa 
stau lucrurile cu Odeonul. în schimb, voi lucra acasă, la Cluj. 
Cred că aceste evenim ente mi-au m odificat puţin intenţiile. 
Am  vrut să fac U riaşii m unţilor, dar mi se pare că e  mai 
adecvat acum să pun Cabala bigoţilor. După care voi face 
M izantropul, spectacol pe care îl voi repeta la Londra. în 
Germania, la Freiburg, voi lucra o piesă de Beckett. Cam atât 
pentru această stagiune. în rest, la Academia de Teatru, clasa 
de regie pe care o conduc va absolvi în iunie. Am  câţiva  
studenţi, zic eu, de mare perspectivă. Pe unul dintre ei, care


